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Fluktuaciia kadrov v Iskri
Pojav fluktuacije kadrov v Iskri bi lahko nosil v ka
kem senzacionalnostim naklonjenem časopisu naslov 
»kadrovsko dezinvestiranje« ZP Iskra. Morda nekoliko 
zapoznelo obravnavanje gibanja kadrov na osnovi po
datkov za leto 1966 ne bi bilo potrebno, če se omenjeni 
alarmantni pojav ne bi nadaljeval z nezmanjšano mero 
še naprej.

Gibanja kadrov so znatna, 
In to od tistih z najvišjo stop
njo strokovnosti po izobrazbi 
do onih z najnižjo. Med ka
dri z visoko šolo se je vklju
čilo v vseh organizacijah,: v 
proizvodnih in skupnih služ
bah, 184 delavcev, a je hkrati 
odšlo 165 delavcev, kar po- 
mein »uradno« 349 sprememb 
pri delavcih z višjo in viso
ko šolo. Navedenih 165 fluk- 
tuiranih delavcev z višjo in 
visoko šolo pomeni 28,2 % 
fluktuacijo; če pa k temu pri
štejemo še prišle delavce,'ki 

:■ se po nekaterih, uradnih sta
tistikah prav tetko štejejo v 
fluktuacijo, je bilo med ka
drom z višjo in. .visoko šolo 
vseh premikov 349 ali 59,7 %. 

. Z gotovostjo pa skoraj 60 %
Fluktuacija kadrov po

sprememb v delovnih raz
merjih te kategorije kadrov 
mora pomeniti že motnjo v 
delu, v poslovanju podjetja.

Fluktuacija pri delavceh s 
srednjo šolo je bilo 20,1°/« 
oziroma po vstopih in izsto
pih skupno 45,5%. Nižjo 
stopnjo fluktuacije >- 17,0% 
ima kategorija s poklicnimi 
šolami ali tečaji za kvalifi
kacijo — vajeniške,. obrtne, 
industrijske in 2-letne admi
nistrativne šole, oz. skupno 
po vstopih in izstopih 36,1 %. 
Kot najbolj ustaljena, se je- 
pokazala z 11,3 % fluktuacije- 
kategorija delavcev z osnov
no- šolo-in-.man.jr ...alL.skupno. 
z vstopi in izstopi 23,4%. (31- 
banje ■ kadrov v preglednejši, 
obliki daje naslednja tabela:

izobrazbi:

nja ali dopolnilno izobraževa
nje, ki se pojavlja pri vseh 
ostalih izobrazbenih skupinah 
kot neizogibna nujnost, pa: je 
pri delavcih s popolno šolo 
in najpogosteje celo nedo
končano močno otežkočena, 
saj imajo za nadaljnje izo-' 
braževanje težave zaradi niz
ke stopnje predizobrazbe. 
Obenem je ta skupina naj
bolj podvržena pojavom sta-

(Dalje na 6. strani) •
Grof Karl Johan Bemadotte v razgovoru z generalnim direk
torjem združenega podjetja Vladimirom Logarjem

Na Švedskem zadovoljni z našimi izdelki
RAZGOVOR Z GROFOM CARLOM JOHANNOM BER- 
NARDOTTE PREDSEDNIKOM S VEDSKE TOVARNE 
SUNDSTRAND

Izstopi Skupaj
Izobrazba V % vstopi in iz-

stopi v  %
Visoka in višja 28,2 59,7
Srednja šola 20,1. 45,4
Poklicna šola 17,0 36,1
Osemletka in manj 11,3 23,4
S K U P A J ■ 14,6 30,9

Podatki so ‘ »zaprepaščujo- jetje zapuščajo. v povprečju
či*;:‘ Največje fluktuacije,- prej, preden je mogoče do-
največ sprememb v delovnih ločneje govoriti o njihovi
razmerjih-nastopa ravno pri uspešnosti.....
najvišji kategoriji izobrazbe; Kakor je bilo že omenjeno,

Izmed številnih obiskoval
cev, ki zadnje čase poslovno 
obiskujejo naše podjetje,' je 
bil za naš izredno pomemben, 
obisk delegacije vodilnih 
predstavnikov švedske tovar
ne SUNDSTRAND. Delegaci
jo je vodil predsednik šved
ske tovarne in . član uprave 
ameriškega matičnega pod
jetja SUNDSTRAND CORP. 
iz Rockforda grof Karl Johan 
Bernardotte, najmlajši sin 
švedskega kralja, ki pa se je 
povsem posvetil gospodar
stvu.

Delegacijo, ki ji je načelje- 
val grof Karl Johan Bernar
dotte so sestavljali še direk
torji Karl G. Sundstrom, dipl. 
inž. . Aleksander . Taipale in

Aine Jansson. Minuli torek, 
ko so prišli v kranjsko to
varno; jih je že pri vhodu pri
čakal naš generalni direktor 
skupaj s predstavniki .kranj
ske tovarhe in svojimi so
delavci, Po prisrčnem roko
vanju so gostje najprej odšli 
v kinodvorano, kjer so jim 
predvajali dva filma o pod
jetju Iskra v angleški verziji. 
Zatem so sl gostje ogledali 
proizvodnjo v tovarni, zlasti 
oddelke kinoakustike, elek
tričnih števcev in telefonije..

Na upravi ZP so nato sle
dili uradni razgovori o izvozu 
našega podjetja tovarni 
SUNDSTRAND na Švedsko. 
Generalni direktor ZP Vladi
mir Logar je prikazal šved

to je hkrati tista kategorija, 
pri kateri je ” privajanje na 
delo oziroma praksa pravilo
ma najdaljša. Delavci v tej 
izobrazbeni Skupini se hitro 
menjavajo, preden se na do

ločeno delo privadijo in ga 
‘nato uspešno opravljajo. Te
oretično se delavci z visoko 
In  višjo šolo zamenjajo v ce
loti v 3 in 1/2 letih, kar po
meni, da je doba privajanja 
krajša kot je po analitski 

. oceni običajna povprečna do
ba izkustva za to kategorijo 
delavcev. :
V Doba 3 1/2 let je tudi kraj
ša od mandatne dobe pri vo
dilnih delavcih, namreč 4- 

‘ letna mandatna doba se sma- 
'‘-tra kot dovolj dolgo, da se 
1 delavci na omenjenih delov-
• nih mestih pokažejo/kot us- 
3 pesni, in primerni za reelek- 
' cijo, medtem ko pa tega ča-
• sovnega kriterija ne bi 'mogli 

uporabiti pri naših -kadrih' z  
Visoko in višjo šolo, saj pod-

je stopnja fluktuacije pri de
lavcih s popolno osnovno šo
lo in manj nižja in je ver
jetno pod nivojem aptimale. 
Ta kategorija delavcev z 11,3 
odstotno fluktuacijo, bi se te
oretično izmenjala v nekaj 
manj 'kot 9 letih. Pri tem ka
že opozoriti, da je podjetje, ki 
nima fluktuacije, podvrženo 
staranju, katerega sprem
lja veliko negativnih poja
vov — problem Industrij s 
prestarelim kadrovskim se
stavom! Delavci v zadnje na
vedeni izobrazbeni skupini bi 
se morali med vsemi katego
rijami najhitreje menjavati,: 
bodisi na priučenih delovnih 
mestih: v proizvodnji ali v 
administraciji. Ta skupina de
lavcev je zaradi svoje mno
žičnosti najbolj podvržena 

' posledicam tehnološkega na
predka, ki splošno povsod po 
svetu' povzroča največje pre-; 
mike, neke vrste pritisk' pa 
to skupino delavčev. Prešola-

Proizvodnja ZP 
v septembru 1987

Tovarna Plan v 
000 N din

Izpolnitev 
v 000 N din %

Elektromehanika 19.526 21.111 108,1
Elementi 9.492 5.167 54,4
Avtomatika 5.339 3.209 60,1
Sprejemniki 5.189 2.955 56,9
Aparati 5.353 3.837 71,7
Avtoelektrika 9.759 6.873 70,4
Elektromotorji 1.905 1.341 70,4
Naprave 4.008 1.069 26,7
Elektronika 1.637 990 60,5
Kondenzatorji 3.170 3.798 119,8
Instrumenti 1.435 1.453 101,3
Polprevodniki, 2.143 1.816 84,7
Usmerniki 906 699 77,2
Mikron 2.075 105 5,1
PSO 1.168 1.183 101,3
SKUPAJ PODJETJE 73.105 55.606 76,1

skim gostom najprej kratko 
zgodovino podjetja, sestav 
podjetja In njegovo sedanjo 
proizvodnjo ter izvozne mož
nosti. | Isto je poVedal, tudi 
grof K. J. Bernardotte za 
švedsko tovarno SUND
STRAND.
|  V nadaljevanju razgovorov, 
so predstavniki obeh podjetij 
analizirali izvozne možnosti, 
zlasti naših kondenzatorjev in 
elektromotorjev ter se dogo
vorili o povečanem izvozu 
prek, ljubljanske ELEKTRO
TEHNE, M je prva navezala 
stike s švedsko tovarno.

Po uspešno končanih po
slovnih razgovorih so si šved
ski. gostje nameravali ogle
dati še proizvodnjo v tovar
ni elektromotorjev v Želez
nikih. Kratek premor sem 
izkoristil za razgovor z gro
fom Karlom Johanom Ber- 
nardottejem. in mu zastavil 
nekaj vprašanj, ki bodo mor
da zanimala naše bralce.

VPRAŠANJE:
Bralce našega tednika bi 

nekoliko bolj zanimal sestav 
vašega podjetja, s kakšno 
proizvodnjo se ukvarja in 
kakšen -letni promet - dosega?

ODGOVOR:
Tovarna SUNDSTRAND 

HYDRAULIC AB v mestu 
Huddingev: neposredni -bliži
ni' Stockholma1 je ena izmed 
številnih tovarn •- ameriške
ga koncerna SUNDSTRAND 
Corp. iž Rockforda v državi 

' Illinois (ZDA) Je zelo mlada 
tovarna/ saj je bila ustanov
ljena. leta 1953. Njen proiz
vodni' program je strogo 'spe
cializiran in obsega’ oljne čr
palke,' ki jih industrija;vgra
juje' v avtomobile,' letala, go
spodinjske .stroje in druge 
naprave’ Tovarna SUND
STRAND se lahko pohvali z 
izredno naglim razvojem, ki 
ga še najbolj, poj asnu j e po- 

(Dalje na 6. strani)



Z letne konference sindikata
v »Elektromehanski«

Kranj, 19. okt. 1967 — Ta dan je sindikat Iskrine to
varne v Kranju pripravil letno konferenco. Udeležba: 
od 135 vabljenih delegatov je bilo navzočih 52, prisostvo
valo pa je tudi 10 gostov, število udeležencev ponovno 
kaže, da odgovornost delegatov ni na višini, kaže na 
mlačnost, da — celo nezainteresiranost. Opazna |e  bila 
tudi odsotnost predstavnikov .Obč. siind. sveta in ZP. 
Čeprav zaradi dvoletne mandatne dobe ni imela kon
ferenca poudarka na volitvah novih članov in na ob
širnem prikazu dejavnosti- ipd., bi vsekakor zaslužila 
vso pozornost.

rajo samoupravni organi in 
vodstvo storiti vse, da za de
lavce, ki z nedelavnostjo 
kvarijo' in slabšajo OD v 
»Iskri«, ne bo prostora!. . .  
Nizka vrednost I. grupe pa 
spada med aktualne proble
me, zato bo treba temu vpra
šanju posvetiti vso pozornost.'

NABAVA MATERIALA
Razprava je nakazala tudi 

občasno pomanjkanje mate
riala in prav zaradi tega na
staja preveč nadurnega dela. 
Delno je' to subjektivna sla
bost, v veliki meri pa,, po
sebno pri uvoza, občasno po
manjkanje dinarskih sred
stev. Nasploh pa se je  nabava 
materiala v letošnjem letu 
v mejah finančnih možnosti 
občutno zboljšala, predvsem 
zaradi letošnje gospodarske 
situacije; ko proizvajalci išče
jo kupcp in ne obratno.

KADRI
Na vprašanje' o zaposlova

nju v nasledn jem letu, je  bil 
odgovor takle: »Elektremefta- 
nikas« ne more povečava® šte-j 
vilo zaposlenih, če hoče na' 
lestvici OD priti na višje me
sto. Čeprav je  predviden za 
naslednje lete' večji proizvod
ni plan, bo. »Elektromehani- 
ka« spopofcfjevala svoj' ka
drovski sestav največ po- na
ravni selekciji, na novo pa 
bo sprejemala kadre, do ka
terih ima obveznosti (Štipen
disti, predvsem diplomanti 
visokih, višjih in srednjih 
šol, bivši sodelavci, ki so od
služili kadrovski rok). Ome
niti je treba, da nastajajo te
žave pri zaposlovanju neka
terih poklicev oz. učencev 
poklicne šole (strojni ključav
ničarji, rezkalci), zato bo za 
naslednje leto potrebna te
meljita analiza. Od ostalih,, 
ki bi bili nanovo sprejeti, 
pridejo v poštev le tisti, 'ka
tere v kolektivu ne bo moč 
dobiti. H-d.

Posnetek z letošnje 14. mednarodne razstave »Sodobna elektronika« v Ljubljani kaže del 
našega razstavnega prostora z novimi izdelki tovarne radijskih: aparatov v Sežani in tovar
ne »Avtomatika« na Pržanu.

Predlog za ugotavljanje celotnega dohodka -  iz 
katerih sredstev bi se lahko izplačevali osebni dohodek
. Gospodarska zbornica in 
Republiški svet sindikatov 
Srbije sta izdelala predlog 
novega zakona o ugotavlja
nju dohodka in delitve do
hodka v gospodarskih orga
nizacijah.

Osnovna novost v tem 
predlogu je, da se celotni 
dohodek podjetja ugotavlja 
na temelju realizacije, ki se 
ugotavlja po računih (faktu
rirana realizacija!. Predlaga
telji smatrajo, da je ta obli
ka celotnega dohodka naj
bolj realno prikazana, kateri' 
proizvodi in v kakšni količi-' 
hi so dobili družbeno prizna
nje. Ni. podana nobena ne
varnost po fiktivnem izkazo
vanju rezultatov poslovanja,, 
ker če podjetje ni dobilo 
sredstev na žiro račun, itak 
fakturirane vrednosti ne 
more trošiti.

Dosedanji način ugotavlja
nja dohodka na temelju pla
čane realizacije ni .dal priča

Seminarji za avtomatske obdelavo podatkov se 
se pričeli. Da hi center AOP lahko izdelal plan na
daljnjega izobraževanja, želi zbrati število interesen
tov za tečaje AOP. Sedanje prijave ne bodo obvezne 
niti za pripravljence, niti za organizatorja tečajev. 
Informativno prijavo lahke pošlje vsak zainteresira
ni član kateregakoli kolektiva v ZP ISKRA, ne ozi
raje se na delovno mesto,- ki ga trenutno zaseda. 
Javijo naj se tudi oni, ki morda ne vidijo realne 
možnosti za uresničitev take želje. Navedite naj
važnejše osebne podatke. Prijave pošljite po pošti 
najkasneje do 11.*'- novembra 1967 na naslov: 
ZP ISKRA, Organizacijsko kadrovsko področje, 
Kranj, Kidričeva 40’

Center za AOP

kovanih rezultatov. Nasprot
no, terjatve v preteklem letu 
so bile večje kot 1961. leta, 
ko je še veljal sistem; ki se 
ponovno predlaga.

V predlogu se ne daje de
finicije delovne enote, ampak 
se to prepušča gospodarskim 
organizacijam, da same' dolo
čijo notranjo organizacijo in 
notranja delitev. Predlog go
vori le o tistih delovnih eno
tah, ki imajo samostojen 
obračun, in o tistih, katere 
iahlto. ugotavljajo svoj do
hodek skozi dohodek pod
jetja. Prve delovne enote so 
tiste enote, ki proizvajajo 
gotove proizvode, ki se lahko 
na tržišču prodajo kot blago, 
druga vrsta delovnih enot pa 
so tiste enote, kjer tržišče 
prizna vrednost šele skozi 
proizvod celega podjetja. Po
sebno je poudariti, da se po 
predlogu dohodek, ki bi na
stal iz prometa med delovni
mi enotami, ! ugotavlja po 
tržnih oziroma dogovorjenih 
cenah. Predlog posebno omo
goča- kombinatom in velikfm. 
podjetjem, da se skozi upo
rabo samostojnega obračuna 
delovne enote izognejo če- 
stim nesporazumom, ki so 
bili tudi vzrok pogostim 
dezintegracijam.

Tudi sam pojeta dohodka, 
je po predlogu spremenjen. 
Obresti na kredite in poslov
ni sklad, zavarovalne premi
je, prispevki zbornicam, pro
metni davek m  ostali pri
spevki in podobni izdatki ne 
bi v bodoče spadali več v 
stroške poslovanja, ampak v 
dohodek. Ti izdatki se plača
jo namreč edinole, č® se 
ugotovi dohodek. Razumljivo

je, da se morajo družbene 
obveznosti poravnavati pred 
oddvojitvijo sredstev za skla-, 
de in osebne dohodke.

Akontacije osebnih dohod
kov bi se izplačevale iz red
ne realizacije. V primeru, če 
pride do zastoja plasmaja 
zalog,.: pa bi se osebni- doho
dek' izplačeval iz rezervnega ' 
sklada ali iz kredita, če bi 
ga dala banka. Posebna no- 
vost je~ tudi v tem, da še ne 
bi predpisovali več zajamče
ni osebni dohodki, ampak 
da so ta izplačila odvisna od 
sredstev, ki ostanejo v pod
jetju potem, ko izvršijo svo
je obveznosti.

Za razliko od' dosedanjih 
predpisov, po katerih se je 
smatralo, da podjetje poslu
je z 'izgubo tedaj, če ni mo
goče izplačali osebnih do
hodkov, oziroma ni ustvari
lo takega dohodka, se pred
laga, da se o izgubi lahko 
govori šele . tedaj, če ni go
spodarska organizacija v sta
nju pokriti materialne stro
ške: in amortizacijo.

Predlaga se tudi zaradi te
žav pri prehodu na nove 
predpise prehodno obdobje, 
po katerem M bilo možno v 
letu 1969' osebne dohodke iz
plačevati iz poslovnega skla
da. To bi se smatralo le kot 
posojilo, kar bi se moralo 
vrniti do leta 1970.

Pripominjamo, da je to le 
predlog, ki ga je treba štu- 
ddozno- proučiti. Gre za zelo 
važno materijo-, ki bi morala 
biti obdelana tako, da bo 
predvsem pospeševala, dobro 
in učinkovito gospodarjenje 
v podjetjih.

P G.

Referat, ki ga je tolmačil 
preds. sindikata »Elektromer 
hanifce« tov. Janko Košrtik, 
se je v grebem dotaknil go
spodarjenja v tovarni in de
javnosti sindikata. (Izvleček 
iz referata je objavljen na
3. strani pod naslovom: »Re
forma nas sili v čimbolj pre
udarno gospodarjenje«).

Razprava ni bila tako raz
gibana kot smo pričakovali 
oz. kot smo navajeni. Gibala 
se je predvsem v mejah vpra
šanj delovnega predsednika, 
ki je s posegom v zätiäjO, ne-' 
kako Je premagal toploto 
sončnega popoldneva- ih 
usmeril misli navzočih v pro
bleme našega dela in hotenj,

NORME
Sproženo mnenje okoli 

norm oz. vredhosti I. grupe, 
da naj bi se omenjena grupa 
opustila, ker so OD po tej 
grupi izredno' nizki in ki v ne
katerih primerih predstavlja
jo celo socialni problem, je  
bilo Obravnavano z več stra
ni, predvsem zaradi tega, ker 
je  pri tem treba misliti na 

. kompleksno ureditev grup, 
To je fertutno nemogoče, pač 
pa bo- možno konkretno raz
mišljati o- tem ob novem pla
nu za leto 1965, ki naj s po
večano proizvodnjo ob istem; 
številu zaposlenih omogoči 
večjo maso osebnih dohod
kov. Vsekakor pa je ves, da 
so OD pri J. grupi pri polnem, 
angažiranju delavcev _ tako 
nizki, da bo o  tem čimprej 
treba resno razmišljati in se
veda. tudi ukrepati.

Navzoči so bili mnenja, naj 
se zboljšave nanašajo le na 
marljive delavce, odločno pa 
je  treba ukrepati pri delav
cih, posebno mlajših, ki z 
nizko produktivnostjo kvarijo 
ugled naših delavcev, isto
časno pa podražujejo pro
duktivnost ure z nedelavnost
jo. Mlačnost, neprizadevnost, 
počasno delo — vse to kvari 
sliko gospodarjenja, da ne 
govorimo o neizrabljenih ka
pacitetah nekaterih1 strojev. 
S tem se- tudi višajo obratni 
stroški, ki občutno vplivajo» 
na višino osebnih dohodkov. 
Dokler bedo marljivi delavci 
dopuščali, da v  njihovih od
delkih, enotah ali obratih ni
žajo osebne dohodke osebe, 
ki za skupno delo in skupno 
ustvarjanje nimajo, interesa 
in ne čuta, toliko časa bodo 
lahko taki. in podobni vedrili 
v »Iskri«, pridni delavci pa 
čakajo na delo. Sindikat 
za -te vrste delavcev, ki no
čejo iti v korak Z dragimi, 
ne bo iskal boljših reš-.iev, 
nasprotno, če hočemo- »cd in 
boljše osebne dohodke, mc-



Organizacija elektronskega centra
Saj delovne organizacije že danes 

bodočo avtomatsko obdelavo
Organizacija avtomatske obdelave podatkov v najšir
šem pomenu besede pomeni vsestransko in splošno 
akcijo« ki mora postopoma prodreti v vse organiza
cije in vse službe. Uspeh je zavisen od intenzivnosti 
teh akcij in nikakor ni zagotovljen brez lastnih pri
zadevanj. Kolikšno korist in v kakšnem roku bo 
imela posamezna organizacija korist od AOP, za visi 
od njenega angažiranja in od časa, v katerem bo pri
čela delovati na tem področju. Zato poskušamo od
govoriti na vprašanje, ki je trenutno najbolj aktual
no: KAJ LAHKO POSAMEZNE ORGANIZACIJE 
KONKRETNO UKREPAJO V SEDANJI FAZI PRI
PRAV NA AVTOMATSKO OBDELAVO PODAT
KOV?

Za uspešen pristop k avto
matizirani obdelavi podatkov 
je prvi in najosnovnejši po
goj: poznavanje raznoterih 
možnosti, ki jih nudi razpo
ložljivi elektronski sistem. 
Cim širši krog ljudi je spo
znan s principi elektronske 
obdelave podatkov, tem lažje 
bodo odločitve, tem hitreje 
bo potekalo, uvajanje, in tem 
boljši bodo rezultati. Avto
matska obdelava podatkov v 

-poslovanju industrijskega 
podjetja, posega v  vsa pod
ročja dela. Naprave ne slu
žijo samo enemu poslovnemu 
področju (na primer knjigo
vodstvu) in je zato prav, da 
se spoznajo z delovanjem na
prav zastopniki vseh sektor
jev: in: vseh služb.

Iz razumljivih razlogov se 
vsakdo ne more-poglabljati v, 
podrobnosti in specifičnosti' 
avtomatizirane' obdelave po
datkov. Zaradi tega mora vsa
ka organizacija razpolagati z 
najmanj ’enim strokovnjakom, 
ki ho suvereno obvladal pod
ročje AOP in znal koordini
rati delo v pripravah za po
samezen postopek.

Ta funkcija je dosti zahtev
na, saj je treba poznati tako 
sistem elektronske obdelave 
•podatkov, kakor tudi metode 
dela- na različni h področjih 
poslovanja v podjetju. Ker 
izkušenih kadrov pri nas še 
ni, je treba poskrbeti za nji
hovo izobrazbo in specializa
cijo.
|  Pri centru za AOP so se že. 
pričeli seminarji, ki se bodo 
ponavljali po potrebi in ki 
bodo prilagojeni posameznim 
Srupinam obiskovalcev. Nalo
ga organizacij je, da pravo
časno poskrbijo . za vzgojo 
lastnih kadrov. V tej fazi pri
prav AOP, bi morale vse or
ganizacije misliti, koga bodo 
Poslale na razne tečaje. Pr
venstveno pa. bi bilo treba 
določiti osebo, ki se bo v bo
doče podrobneje likvarj ala z 
AOP v delovni organizaciji.,®: 
zagotoviti primerno delovno 
Mesto v sistematizaciji. Na
dalje bi morali razmisliti, ko
liko in kateri ljudje iz posa- 
Meznih služb naj bi absolvi- 
rali vsaj osnovni uvajalni se- 
Minar.

Drugo poznano dejštvo, da 
ja namreč uspešnost AOP v 
veliki meri zavisna tudi od 
zatečene stopnje organizacij
ske urejenosti pred uvaja
l n i  novih metod» kaže na 
Badaijrie naloge. V vsaki or
ganizaciji pa obstajajo po
slovna področja, ki so bolje

in spet druga, ki so slabše 
urejena. Ta okolnost ima ve
lik vpliv na odločitev za uva
janje prvega postopka. Vse
kakor je treba že sedaj raz
mišljati o tem, .katero pod
ročje bi kazalo najprej avto
matizirati, da bi s čim manj
šimi pripravami dosegli kar 
se da velik prihranek. Za pr
vi postopek bi se morali čim 
preje definitivno odločiti. Pri
pominjamo, da bi bllb.najra- 
eionalneje, če se vse organi
zacije v prvi fazi odločijo za 
isti postopek, ker je s tem 
omogočeno, da tečejo vse ak
cije vzporedno in hkrati 
usklajeno s pripravami v sa
mem centru.
• Ni rečeno, da bi uvedba av

tomatske obdelave podatkov 
morala v poslovanju povzro
čiti revolucionarne spremem
be od vsega začetka. Največ
ja novost (za naše razmere), 
ki jo pa obvezno prinese s 
seboj, sta večji red in po
ostrena poslovna disciplina. 
Vsako delo (na primer: izpol
njevanje dokumentacije» knji
ženje, prepisovanje itd) mora 
biti točno definirani in eks
aktno izvršeno. Čim bolj je 
obdelava podatkov avtomati
zirana, tem težje prenese 
različne napake v dokumen
taciji, ki se obdeluje. (Stroj 
dela natančno po našem pro
gramu in, za razliko od člove
ka, pri tern ne misli.)

Poskusimo s konkretnim 
primerom ilustrirati -izboljša
nje organizacijskih postop
kov, kot predpripravo na 
uvedbo AOP. Izhajajmo iz 
naslednje odločitve! delovne 
organizacije: v prvi fazi je. 
treba izboljšati gospodarjenje 
z materialom. Recimo, da je 
do take odločitve organizaci
jo-" privedel periodičen pojav 
nekurentnih zalog, prepočas
no obračanje vezanih sred
stev, neprecizno planiranje 
nabave ali karkoli že, saj to 
zdaj ni bistveno. Bistveno je, 
da organizacija računa in 
upravičeno upa, da bo s po
močjo avtomatizacije obdela
ve odgovarjajočih informacij, 
lahko ugodneje reševala ta 
problem.

Pred AOP se torej postav
lja naloga: izboljšati nadzor 
nad prometom im zalogami 
materiala, izboljšati planira
nje in obračun materiala, .pri
lagoditi plan nabave vsako
kratnim spremenjenim 'situa
cijam (rebalans proizvodnega 
plana) in ' ažurifaia celotno 
materialno poslovanje. . 

Solidna rešitev haloge s

lahko stožijo za 
podatkov ?
pomočjo AOP mora biti za
snovana na določenih pogo
jih, katerim moramo zadostiti 
še pred njenim uvajanjem. 
Lotiti se je treba vprašanj, 
za katere doslej «ni bilo časa« 
in tudi nišo bila »življenj
skega pomena«. Gre torej za 
dodatno, vendarle enkratno 
delo, kajti pozneje bodo na
prave za AOP prevzele ve
čino tistih poslov, ki nas da
nes popolnoma okupirajo. .Za 
primer nekaj vprašanj v zve
zi z omenjeno nalogo:

1. Kako so urejene šifre 
materiala? Ali jih sploh ima
mo? ali se dosledno! uporab
ljajo? ali odgovarjajo me
hanski obdelavi tako, da se 
ne ponavljajo pri različnih 
vrstah materiala in obratno, 
če ni morda več šifer za isto 
vrsto materiala? ali so iste 
(t. j. prave) šifre na vsdh 
vrstah dokumentacije: tehno

loški, delovni, skladiščni itd.?
2. Ali so urejene enote me

re? (Ali ni morda primerov, 
da se neka vrsta materiala 
planira v -kilogramih, skladi
šči v metrih, uporablja v ko
sih itd?)

3. AH je sistem cen točno 
definiran? (Ali ni morda v 
rabi več različnih sistemov in 
je posameznikom prepuščeno, 
da odločajo, kdaj bodo upo
rabljali enega ali drugega?)

4. Ali so za planiranje po
treb materiala izdelani pre
cizni normativi? (Ali so še 
vedno posamezni plani izde
lave brez normativa materia
la? ali so v tehnološko doku
mentacijo vnesene vse spre
membe v zvezi s kvaliteto, 
količino, -dimenzijo ipd.? ali 
se morda tehnološke spre
membe ne prepuščajo spomi
nu uslužbencev?)

Podobnih problemov je še 
mnogo. Skratka: treba je 
kontrolirati, če je  na obrav
navanem poslovnem področju 
vsestransko poskrbljeno, da

bodo elementarni podatki, kj 
jih nameravamo obdelovati 
zares točni in brez pomanjk
ljivosti, kajti od netočnih po
datkov ne moremo pričako
vati pravih rezultatov. Pri 
tem se nam nehote vsili 
vprašanje: zakaj pa dane« 
kljub množici napak in po
manjkljivosti vendarle gre< 
včasih še kar dobro? Odgo
vor: pri ročnem sistemu dela 
je stalno prisoten ČLOVEK, 
ki misli. V toliko je ročni 
sistem dela v administraciji 
še najbolj fleksibilen. Stroj 
ne misli.

Z drugimi besedami pove
dano: ročna obdelava, najpri- 
mitivnejša od vseh možnih, 
do neke mere dopušča polo
vičarstvo in nedisciplino v 
poslovanju, medtem ko avto
matska obdelava poslovnih 
informacij tega absolutno na 
prenese. To pa je treba šteti 
med njene številne predno
s ti Nesmotrno je torej vsa
kršno oklevanje.

J. M.

Reforma nas sili v čimbolj 
preudarno gospodarjenje

© VEČJA PROIZVODNJA OB ISTEM ŠTEVILU ZAPOSLENIM ® ŠE VEDNO PREVI
SOKE ZALOGE © PRILAGAJANJE TRGU — VELIKA NUJNOST ® NIŽJI STROŠKI — 
VEČJI OSEBNI DOHODKI © SKUPNE SLUŽBE PREMALO UČINKOVITE © SAMO
UPRAVLJANJE NE ZAVIRA PROCESA REFORME, PAČ PA OBLAST POSAMEZNIKOV 
ALI SKUPIN © SINDIKAT NE BO ZAŠČITNIK DELAVCEV, Ki Z NEDELAVNOSTJO 
ZVIŠUJEJO STROŠKE PROIZVODNJE © POBUDE ZA REŠEVANJE PROBLEMOV 
DRUŽBENEGA STANDARDA.

Na letni konferenci sindikata' Iskrine tovarne »Elektro- lacijo osebnih dohodkov. Pri- 
mehanika« v Kranju je imel predsednik sindikata tov. čakujemo, da bomo z nekoli- 
JANKO KOŠNIK daljši referat, ki ga v skrajšani obliki ko preseženim planom prh

ki, kar močno vpliva na regu-

izvodnje in vsaj doseženim 
planom proizvodnje in vsaj 
doseženim planom CD in do
hodka dosegli tudi nekoliko 
večje OD kot so bili plani- 

(Dalje na 6. strani)

Pogovor o volitvi direktorjev

posredujemo našim bralcem.
»Na podlagi mesečnih po- Čanje zalog in znižanje pro-iz- 

datkov lahko sklepamo,« je vodnih stroškov, ki so v le
de j al tov. predsednik — »da tošnjem letu še vedno previso- 
bomo letos dosegli planirane 
rezultate,- Sanacijski program 
bo po predvidevanju v celoti 
izpolnjen oz. celo nekoliko 
presežen. Povečanje proiz
vodnje omogoča postopno in
tenzivnejše izkoriščanje po v  zadnji številki našega je stališče vodstva tega stro- 
rekonstrukciji povečanih in glasila smo objavili pobudo kovnega sindikata, ki se jo 
produktivnejših osnov, sred- slovenskih sindikatov za spre- izreklo za predlog republiške- 
štev, večja produktivnost membo predpisov o reelekciji ga sveta sindikatov Slovenije. ■ 
dela, drugačna d-e-litev in spe- direktorjev in vodilnih delav- Dr. Husein Kratina iz inšti- 
cializacija proizvodnje ter. cev- . tuta za družbene vede pa je
skupni interes, da izdelujemo Po sporo.edu »Tanjuga« pa izjavil, da so predlogi, iz Sto
to, kar trg potrebuje.. Vse ie razvidno, da se je v centru venije protiustavni, ker bi 
analize kažejo, da produktiv- 23 delavsko samourpavljanje bito z njimi okrnjeno načelo 
nest lahko še povečujemo Pri centralnem svetu ZSJ že javnosti in odkritosti ob yo- 
brez posebnega večanja za- razpravljale o tem predlogu, iitvah direktorjev, 
poštenih z intenzivnejšo iz- Predlog slovenskih sindikatov „  rtn]4jina m.nenia 
rabo delovnega časa in sred- Je bil deležen različnih mnenj. , _  nredtoe slovenskih
štev Od teaa so odvisni naši Tako se je npr. direktor Cen- K l l l l f S  pr  ̂ g 
H m «  ° -1 m  i tra za delavsko samouprav- n «  se kolektivosebni dohodki. Sadosaljevič “ r®ka f> direktorju

Reforma nas sili v > re -  proti t6mu pr6dlogu. “  drugim voditeljem podjet-
udamo gospodarjenje. G fi- Po njegovem predlogu bi bilo 3* vsako leto, ko razpravljajo 
nanciranjem iz lastnih virov treba sedanje predpise samo °  e&lePne,B Tacunu- 
bomo morali čimprej odprav- izpopolniti. Vse kaže, da se je že za-
1 jati ozka grla z istočasnim Vsi udeleženci v razpravi čela razprava o žeto .intere- 
uvajanjem modernizacije pro- gP gg strinjali s tem, da za- sahtnj temi Na vsak način 
izvodmh postopkov oz. teh- konsko načeto o ponovnih je treba to materijo skrbno 
nologije dela. Neglede na po- volitvah direktorjev ni dose- proučiti ter sprejeti take za- 
v-ečani obseg dela, pa so za- glo svojega -namena. Prav za- konske dopolnitve, ki bodo 
loge še vedno previsoke, rast to bi morali, kakor je menila zagotovile učinkovitost dela 
obračanja zalog je počasnej-. Gordana Milinkovič iz cen- direktorja in vodilnih delav- 
ša kot rast proizvodnje in trajnega odbora sindikata cev in tudi njihovo odgovor- 
osebnih dohodkov. Hitro pri- družbenih dejavnosti, opustiti nosit, tako organom upravlja? 
laggjanje oroizvodinje trgu obvezno izvajanje, načela o rij a kot družbeni skupnosti.. 
bo omogt o hitrejše obra- ponovnih volitvah. Pojasnila P. G.



Lep delovni jubilej
V tovarni avtoelektričnih 

izdelkov — Nova Gorica dela 
tov. Marija Cerče, ki • je- v 
septembru praznovala 20 let, 
Odkar je pri podjetju ISKRA. 
Izkoristil sem priložnost iii 
jo povprašal po njenih Vtisih 
in počutju ob lepem delovnem 
jubileju. Z nasmeškom mi je 
odvrnila, češ,:ali je to omem
be vredno. Skromnost je lepa 
čednost, pa vendar: jubilej je 
jubilej! Zato nisem odnehal; 
takole sva se pogovarjala: 

»Kakšni razlogi so vas si
lili, da ste kot 15-letno 
dekle žejela delati v 
kranjski Iskri?«

»Na voljo ni bilo denarja, 
da bi nadaljevala šolanje. 
Hotela B e rn  na vsak način, da 
bi z zaslužkom pomagala 
svojemu bolnemu bratu.' No, 
in to sem tudi storila.« 

»Kdaj je bilo to in kakš
no delo ste opravljala?«

»Bilo je 15. septembra 1947. 
leta, ko sem prestopila prag 
kranjske tovarne Iskra in pri
čela z delom kot delavka na 
tekočem traku »števca«.«

»Kakšne so 'bile težave 
pri delu?«

»Ne bi mogla reči, da mi 
je bilo težko pri delu. Se da
nes sem hvaležna sodelav
kam, ki so mi vsestransko 
pomagale, da mi je delo vse 
bolj šlo izpod rok. Zadovolj
na sem bila z zaslužkom, ta
ko da sem lahko izpolnila 
moje obveznosti.«

»Vaši vtisi iz kranjske 
tovarne?«

Zelo "dobri. Kolektiv je bil 
enoten v- vseh svojih težnjah. 
Udarniško delo, ki je bilo ta
krat zelo cenjeno, me je pri
vabilo in vključilo v delovne 
akcije kot npr.: gradnja sta
novanjskih blokov v Kranju 
in koče pod Storžičem. Kolek« 
tivnih izletov je bilo na pre
tek. In prav zaradi tega se 
rada spominjam tistih časov.« 

»V kranjski tovarni ste 
delali skoraj 13 let. Kam 
ste šli potem?«

»Med. tem časom sem se po
ročila. Ker pa je bil moj mož 
premeščen v Novo Gorico, 
sem tudi jaz odšla z njim. 
Zaposlila sem se v tovarni 
avtoelektričnih izdelkov. Vsa 
leta do danes opravljam delo 
vknjižpvalke v skladišču go
tovih izdelkov in odpreme.« 

»Kakšno je vaše počutje 
pri sedanjem delu?«

»Zaradi dolgoletnih delov
nih izkušenj mi to delo ne 
dela posebnih težav. Pripom
niti pa moram, da je danes 
neprimerno več prometa, kot 
pred leti.«

»Ali kaj pogrešate pri va
šem delu?«

»Moram reči, da sem zado
voljna. Se bolj pa bi bila, če 
bi bilo to delo, ki ga oprav
ljam, bolj vrednoteno.«

»Kako pa kaj družina?«
»V redu. Imam dva šoloob

vezna otroka, ki dobro na
predujeta.«

»še ¡končno vprašanje . . .  
Kaj si želite za v bodo
če?«

»Predvsem zdravja v druži
ni. V tovarni pa si želim, da 
bi bilo še več kolektivnosti 
pri obravnavanju raznih vpra
šanj, razen tega tudi več 
iskrenega tovarištva in med
sebojnega razumevanja.«

Tako je bil končan pogo
vor z jubilantko, ki je bil 
preprost in odkrit. Menim, da 
je prav, "Že ji vsi zaželimo 
trdno zdravje, mnogo delov
nih uspehov in osebno zado
voljstvo. J. C.

Tovarna »Elektromehanika« 
tral (ATN)

Pisma
bralcev

KJE DOBIM
ELEKTRIČNE PRIZIGALCE 

ZA OLJNE PECI?
Tov. urednik!
V 33. številki glasila »Iskra« 

sem bral, da ZZA v Ljubljani 
izdeluje električne prižigalce 
za oljne peči, na žalost pa 
moram povedati, da te »ko
ristne novosti«, kakor ste jo 
imenovali, v časopisu, ni moč 
kupiti v nobeni trgovini. Ker 
nas je v »ESektromehaniki« v 
Kranju kar precej, ki se za 
to »novost« zanimamo, vas 
prosim, da čimprej objavite 
v našem časopisu vest, kje je 
ta priprava naprodaj:

V. C., Kranj
Odgovor: Od ZZA; smo do

bili takle odgovor: Trenutno 
v trgovinah teh izdelkov res 
ni, PSO tudi n e ' kaže poseb
nega zanimanja, možno pa je 
to dobiti v prodajnem oddel
ku ZZA na Tržaški cesti 2. 
Cena cca 140 N din. Nekatere 
nove peči, kot npr. EMO 5 — 
Celje, pa ima te električne 
prižigalce že vgrajene.

Uredništvo

— Kranj: Iz montaže v obratu avtomatskih telefonskih cen-

PRIMERJAVA DEVETMESEČNE PROIZVOD
NJE ZP ISKRA 
(1966—1967)

Tovarna Izpolnitev 
v 000 N din

Izpolnitev 1 
v 000 N din %

Elektromehanika 138.030 170.088 123,2
Elementi 47.541 46.831 98,5
Avtomatika 53.445 35.160 65,8
Sprejemniki 27.436 28.693 104,6
Aparati 37.361 33.411 89,4
Avtoelektrika 62.813 68.421 108,9
Elektromotorji 14.850 13.090 88,2
Naprave 17.777 19.795 111,4
Elektronika 11.075 6.373 57,5
Kondenzatorji 22.300 26.689 119,7
Instrumenti 11.401 13.146 115,3
Polprevodniki 11.544 14.958 129,6
Usmerniki 8.626 8.028 93,1
Mikron 4.433 4.403 99,3
PSO — 9.621 —
SKUPAJ PODJETJE 468.632 498.707 106,4

Iz obrata »Žarnice« tovarne 
elem entov za elektroniko

Kažejo se prve
PISMO IZ LIPNICE možnosti za izvoz

S konference ZMS
Dne 13. oktobra se je mla

dina, zaposlena v obratu »Ur
ni mehanizmi« v Lipnici pri 
Kropi, zbrala v dvoranii kul
turnega doma v Lancovem 
ter se na letni konferenci po
govorila o dosedanjem delu.

Predsednica mladine Sonja 
Plevnik je v referatu naka
zala probleme in težave, ki 
so vplivali na delo aktiva, 
predvsem je omenila, pomanj
kanje zanimanja za delo v 
organizaciji. Tudi člani od
bora niso bili dovolj delavni; 
dostikrat, niso. prihajali na 
seje, kar. je ¡povzročalo ner 
sklepčnost.

Razprava je nakazala ne
kaj smernic, ugotovljeno je 
bilo, da so možnosti izobra
ževanja premalo izčrpane, 
kajti.na razne razpise o na
daljnjem šolanju ni bilo pri
jav. Rekreacija je še vedno 
ostala na mrtvi točki, za izlete 
je bilo le malo zanimanja.

Novi predsednik ZMS v obra
tu »Umi mehanizmi« v Lip
nici — Francka Kemperle

• Nasprotno z navedenim, pa 
je treba pohvaliti dobro po
vezavo z občinskim komite
jem ZMS v Radovljici. Pozi

mi je le-ta organiziral politič
no šolo, predavanja so bila 
dobro obiskana. Za dober 
uspeh te šole so mladinci pre
jeli diplome. Krajši seminar 
so imeli mladinci tudi na Vodi
ški planini. Tudi za povezavo 
z matičnim podjetjem v Kra
nju je mladina izrekla po
hvalo.

Čeprav konferenca ni segla 
v vse veje dejavnosti mladi
ne iri ji  je manjkal mladost
ni zanos in prizadevnost — 
je moč reči, da so končni za
ključki dobro napotilo za na
daljnje delo. Ob zaključku je 
bil izvoljen nov 9-članski od
bor: predsednik Frandka
Kemperle, tajnik Breda Šli
bar, blagajnik Francka Až
man, ter člani: Milica Roka
vec, Marinka Bevc, Franci 
Pogačnik, Marica Simnic, Ol
ga Kunčič in Polonca Ažman.

I. M.

© Rebalamsirani proizvodni plan bodo izpolnil) 
© Začetek izvozne dejavnosti © Nujno potrebna 
je obdelava tržišča © Izpopolnitev obstoječe opremi 
nujnost, ki edina lahko pripomore k boljšemu go
spodarjenju @

Glede na razpoložljive pro
izvodne zmogljivosti je za 
letos prvotni proizvodni plan 
obrata »Žarnice« v Kotniko
vi ulici v Ljubljani dosegel 
viišno 8,606.600 novih dinar
jev. Zaradi preslabotne ob
delave, oz. raziskave tržišča 
pa prodajna služba v tovarni, 
oz. PSO ni uspela zagotoviti 
večjega plasmaja izdelkov, 
prav tako pa so se pojavile 
težave z deviznimi sredstvi 
za uvoz potrebnega repro
dukcijskega materiala, kar 
vse je terjalo rebalans pro
izvodnega plaha za 24%, oz. 
v višini 6,509.371 novih di
narjev!

V devetih mesecih letošnje
ga leta so v obratu tako iz
polnili 74 % rebalansiranega

proizvodnega plana, z drugi
mi besedami. — dosegli so 
realizacijo 4,794.179 novih di
narjev, kar je spričo pogo
stokrat nemajhnih težav % 
materialom in sredstvi zado
voljiv rezultat. Ob neureje
nem dotoku zlasti inozem
skega materiala, katerega 
povzroča predvsem neredno i 
poravnavanje faktur dobavi-' 
teljem v inozemstvu, bi pr-, 
votni proizvodni plan zagoto' 
vil redno in nemoteno celo
letno proizvodnjo, tako pa 
so se v tem obdobju pogo- j 
stokrat pojavili zastoji v 
proizvodnji. Tudi bi ob se
danjem številu. zaposlenih 
glede na za 20% povečano 
storilnost več naredili, ko ne 
bi bilo omenjenih težav.

(Dalje na 7. strani)



Iz naSega Zavoda za avtomatizacijo

Obisk v oddelku za aktivne 
sestavne del

Že v 38. številki našega tednika smo napovedali 
serijo zapisov in reportaž iz Zavoda za avtomatiza
cijo, s katerimi želimo bralce in člane delovnih ko
lektivov Iskra seznaniti s posameznimi njegovimi 
oddelki, uspehi in težavami, saj o vseh teh dejav
nostih prav za prav le malo vemo. Ko smo to serijo 
obljubili, nismo sestavili nikakršnega »voznega re
da«, bodisi po velikosti, pomembnosti ali po čem 
drugem, pač pa zagotavljamo, da bo vsaka nasled
nja številka spregovorila o eneme izmed oddelkov, 
oz. o eni izmed dejavnosti ZZA. Za današnjo šte
vilko smo izbrali oddelek za aktivne sestavne dele 
In iz razgovora z inž. Tepino, inž. Selingerjem in 
prof. Tavzesom povzemamo najbistvenejše, kar naj 
nam pomaga spoznati to sicer drobno, pa vendar 
uspešno skupino ZZA.

■ Petimtridesetelahski delovni 
kolektiv oddelka za aktivne 
sestavne dele, ki ima svoje 
delovne prostore v Ljubljani, 
na Heydričhovi ulici, je na
stal nekako pred petimi leti 
iz dveh, dotlej samostojnih 
skupin, in sicer iz oddelka za 
transistorsko tehniko pri te
danjem Institutu za elektro- 
zveze ter iz selenskega od
delka v kranjski'tovarni. Ze 
v začetku je oddelek dobil 
svojo določeno nalogo in si
cer: razvojna dejavnost na 
področju aktivnih sestavnih 
delov in proizvodnja do ob
sega tako imenovanih pilot
skih serij, kot začetka tehno
logije' za poznejšo serijsko 
proizvodnjo v tovarni.

Tako je v. začetku delo od
delka tudi teklo, vendar se je 
položaji sčasoma toliko spre
menil, da si mora oddelek 
zlasti s proizvodnjo specifič
nih izdelkov, kakršnih zaradi 
zahtev naročnika in navadno 
bolj majhnih serij, torej ne
zanimivih za tovarno, prido
bivati sredstva za vzdrževa
nje oddelka. Sama razvojna 
dejavnost, čeravno zavzema

precejšnje^območje in ima so
razmerno dober odjem, le ne 
ustvarja tolikšnih sredstev, 
da bi oddelek v sedanjem ob
segu az- njih mogel živeti, 
ustvarjati in se naprej raz
vijati.

Dejavnost oddelka za aktiv
ne sestavne dele je zelo pe
stra, zato ni prav nič čudne
ga, če njegov i.delovni kolek
tiv sestavljajo strokovnjaki 
z raznih področij, kot kemi
ki, fiziki, elektrotehniki," me
talurgi in drugi. Med njimi 
je štirinajst inženirjev in . fi
zikov, kar priča o tem, da je 
oddelek tudi ■ v strokovnem 
pogledu na solidni višini.. ,

Pa si ob tej priložnosti 
oglejmo še notranjo organi
zacijo,. ož. sestav tega oddel
ka- Zavoda za avtomatizacijo. 
Oddelek razpolaga- z labora
torijem za pregled in čišče
nje surovin (predvsem silici
ja), nadalje laboratorij za iz
delavo polprevodniških ele
mentov, kot na primer tran- 
sistorji, diode, itd., potem la
boratorij za mikroelektroniko, 
laboratorij za meritve in 
aplikacije ter končno še od-

Breda Rihtar dela pri končni kontroli silicijevih planamih transistorjev v oddelku za 
aktivne sestavne dele

Olga Čuden in Jana Zalaznik 
jev na podnožja

delata na montaži transistor-

delek za prototipno proizvod
no in pripravo tehnologije za 
tovarno.

Danes delovanje oddelka 
za aktivne sestavne dele še 
bolj lahko, ločimo na dva de
la v pogledu njegovih vsako
dnevnih nalog in to na raz
vojni in proizvodni del. Do
bršen del razvojnih nalog od
delek opravlja za Sklad »Bo
risa Kidriča«, predvsem s po
dročja mikroelektronike. To 
dejavnost opravlja v glav
nem na osnovi odobrenega 

-triletnega delovnega progra
ma. Pri tem seveda sodelu
jejo tUdi druge sorodne in
štitucije, vendar je glavni 
nosilec dejavnosti vendarle 
oddelek za aktivne sestavne 
dele. Dobršen del te dejavno
sti se torej financira s strani 
tega sklada, ki terja reševa
nje..nalog s. celotnega ciklusa, 
to je od samih polprevodni
ških surovin do finalnih iz
delkov in v končni, fazi do 
takoimenovanih f integriranih 
-vezij, ki- se v . svetu vedno 
bolj uveljavljajo. Omeniti je 
pri tem treba tudi to, da od
delek zelo tesno na tem po
dročju sodeluje tudi z ustrez
nimi institucijami na češkem 
in na Poljskem, odkoder tudi 
priteka del finančnih sred
stev za vzdrževanje te po
membne dejavnosti.

Proizvodni del dejavnosti 
.pa zajema proizvodnjo na
slednjih elementov: silicijevih 
planamih transistorjev, sili
cijevih planamih diod, Zener 
diod in sicer legiranih in pla- 
narnih. S tem pa še ni kon
čano naštevanje izdelkov tega 
oddelka, saj proizvajajo tudi 
tokovne in napetostne ojače
valnike, fototransistorske oja-. 
čevalnike kot zaključena vez
ja v tranzistorskih ohišjih 
TO-5. Takšna vezja nadome
ščajo trahsistorske ojačeval- 
ne stopnje z dvema ali tremi 
transistorji in z vsemi ustrez
nimi elementi. Fototransi- 
storski ojačevalniki imajo 
razen -ojačevalne lastnosti tudi 
še to' prednost ciz. možnost 
svetlobnega, krmiljenja, S 
'pridom so jih na primer upo
rabili pri razvoju elektron
skih aparatur v ZZA, zdru

ženem podjetju Iskra, pa tudi 
po drugih podjetjih in insti
tucijah. Posebno zanimanje 
so vzbujali na letošnji 14. med
narodni razstavi »Sodobna 
elektronika«, kjer je bilo 
praktično prikazano delova
nje fotoojačevalnikov. Svetlo
ba baterijske žarnice je nam
reč s takšnimi fotoojačeval- 
niki sama, brez dodatnih ele
mentov . 'krmilila, močnosti 
rele PR-53.

V oddelku za aktivne se
stavne dele pa so nadalje 
razvili in pripravili za serijj. 
Sko proizvodnjo tudi tanko- 
plastne miniaturne potencio
metre v, transistorskem ohiš
ju TO-6, kar sicer ne sodi di
rektno ha delovno področje 
tega oddelka, je pa po svoji 
tehnologiji vendarle tolikanj 
soroden, da so ga razvili in 
pripravili prav tu.

Pravkar proučujejo pa mož
nosti .za izvedbo 'takšnih fo
to ojačevalnikov, ki bi jih s 
pridom , uporabili , v naših ki- ■ 
nopfpjèktdr jifi, raznih meril
nih, instrumentih 'ter še dru
gih napravah in' aparaturah, 
ki jih izdelujejo Iskrine to
varne. V ta namen priprav
ljajo izvedbe teh ojačevalni
kov , .v manjšem .tranzistor
skem ohišju TO-18, kar je 
vsekakor koristna pobuda 
strokovnjakov tega oddelka, 
katere prizadete naše tovarne 
prav gotovo ne bodo prezrle.

Kot že omenjeno — odde
lek za aktivne sestavne dele 
ZŽA se le s težavo prebija, 
ob sedanjem pomanjkanju 
sredstev za financiranje. Za 
svoje delovanje potrebuje na 
primer za prihodnje leto ne
kaj nad 250 milijonov starih 
dinarjev. Delež njegovih raz- 

(Daije na 7. strani)

Peter šiler upravlja zamotano 
koplastnih vezij

napravo za naparevanje tan-



Na Švedskem zadovoljni z našimi izdatki Reforma nas sili...
(Nadaljevanje s. 1. strani) 

datek, da je v svetu že 12 mi
lijonov aparatur, ki imajo čr
palke za ogrevanje z oljem 
naše proizvodnje.

V primerjavi z našo mlado 
tovarno na Švedskem je bila 
osrednja tovarna v ZDA usta
novljena že leta 1905. Usta
novili so jo mladi švedski iz
seljenci v ameriškem čisto 
švedskem naselju Rockford. 
Pravzaprav sta bili v začetku 
dve tovarni, ki sta se 1. 1926 
združili. Obe sta se ukvarjali 
e proizvodnjo obdelovalnih 
strojev zlasti lesa, ker je  bilo 
to švedsko naselje tiste dobe 
center lesno predelovalne in
dustrije v ZDA. Koncem 
SUNDSTRAND Corp. ima

danes mnogo tovarn po vsem 
svetu, več tisoč zaposlenih in 
letni promet nad 199 milijo
nov dolarjev. Po licencah 
družbe SUNDSTRAND proiz
vajajo stroje tudi druge to
varne npr. v Franclji in na 
Japonskem.

VPRAŠANJE:
V naši izvozni bilanci po

staja prodaja kondenzatorjev 
in elektromotorjev pomemb
na postavka. Kakšne so mož
nosti za razširitev izvoza in 
ali pridejo v prodaji v po
štev tudi še drugi proizvodi 
podjetja ISKRA?

Od vašega celotnega proiz
vodnega programa pridejo za 
naš nakup v poštev le kon
denzatorji in manjši elektro-

Fluktuacija kadrov...
(Nadaljevanje s 1. strani) 

rostnega upada v delovni 
uspešnosti: ustaljenost v tej 
skupini delavcev pomeni za 
storilnost vsepovsod po sve
tu, zlasti pa za montažno de
lo, veliko zavoro. Prav tako 
predstavljajo problem priuče
ni delavci v administrativnih 
dejavnostih, saj težko zado
ščajo menjajočim se zahte
vam sodobnega poslovanja 
(uvedba mehanografije v po
slovanje in ostale strukturne 
spremembe pri priučenih sku
pinah delavcev- v administra
ciji).

Obravnavano naštevanje 
podatkov zahteva še dodat
nih pojasnil, ob katerih kad
rovski premiki, povzročeni s 
fluktuacije, niso tako brez- 
izgledno negativni. Fluktuaci
ja se običajno enoumno ozna
čuje kot škodljiv pojav, kot 
nujno spremljajoče zlo v in
dustrijski delitvi dela. Temu 
že dolgo veljavnemu neugo- 
varjaaemu mnenju je treba 
oporekati. Trajna zaposlenost 
večine delavcev v isti delovni 
organizaciji oz. nizka stopnja 
fluktuacije ne more tvorno 
prispevati k izmenjavi delov
nih izkušenj in znanj o na
predni tehnologiji, saj se le-ta 
znanj j vsakih 5—T let podvo
jen V podjetjih — organizaci
jah mora obstajati prava 
(strukturalno pogojena) potre
ba po dokajšnji gtblj-^osti de. 
lavcev, kar bi omogočalo, da 
se industrija tudi kadrovsko 
lahko prilagaja novim tehno
loškim zahtevam,, da se indu
strija hitreje presnavlja in iz_ 
vede potrebne, strukturalne 
premike — izvaja stalno re
formo. Ponovno pa-' je- treba 
opozoriti, da iz podjetja od
hajajo v največ ji meri kad
ri, ki bi morali ihti nosilci, 
če drugače ne, vsaj v pri
hodnosti, teh strukturalnih 
sprememb.

Kazalo bi se vprašati, v 
čem so vzroki za tako mno
žično odhajanje delavcev z 
visoko in višjo šolo. Morda 
je najlaže iskati vzroke v 
neprimernih ali nepravičnih 
osebnih dohodkih.

Strokovnjakom se namreč 
pogosto očita, da jim je od
merjen previsok delež v oseb
nih dohodkih. Občutja stro
kovnjakov so obrnjen."; do
življajo, da jim je odmerjen

prenizek delež v  osebnih do
hodkih, zaradi tega so pri
siljeni svoja prizadevanja 
usmerjati na »eksistenčne po
trebe« prej, kot. pa v »stror 
kovno udejstvovanje«. V  takš
nih pogojih kadri, ne glede 
na potencialno zanimivo delo, 
odhajajo drugam, zlasti če 
obstaja možnost, da se dru
gje- tvomeje- vključijo v delo; 
V normalnih okoliščinah je 
strokovnjak in  vsak človek z 
delovno moralo gnan z za
povedjo: »Ne samo kar vde
va. mu stan, kar zmore, to 
mož je  storiti dolžan«, ali 
drugače: »Kar človek more, 
to tudi mora biti«.

Ce. strokovnjakom, čisto na
vadnim ali vrhunskim niso 
dhne navedene možnosti, bo
do nujno ■ nezadovoljni in v 
naravi človeka je,, da se iz
ogne vsemu neugodnemu, 
skratka zapusti nestimulativ
no delovno okolje. Ne sme 
nas presenetiti, če se smatra 
stopnja. Huiktuacije kot upo
raben pokazatelj, nezadovolj
stva! — (Glej na tabeli rasto
čo stopnjo fluktuacije hkrati 
s stopnjo strokovnosti!).

Morda bi kdo lahko ugo
varjal, da je pri kadrih z vi
soko in višjo šolo zapolnjena 
kadrovska vrzel z novimi 
kadri. Žal, so to pretežno 
mladi, še neizkušeni kadri v 
veliki meri z višjo šolo, ki so 
le številčno nadomestili fluk- 
tuirane kadre; Podrobneje je  
o pomazri in vlogi novih kad
rov razpravljalo glasilo »Isk
ra« v št. 33, članki STRO
KOVNJAKI IN »STROKOV
NJAKI«.'

Pričakujemo, da v flufctua- 
ci ji ne bi bil viden samo upo
raben pokazatelj nezadovolj
stva, pač pa tudi napotilo za 
kadrovsko akcijo. Gotovo bo 
potrebno množično nezado
voljstvo kadrov, zlasti onih z 
visoko in višjo ter tudi s 
srednjo šolo podrobneje pro
učiti, saj družba pa tudi pod
jetje pričakuje, da bodo tudi 
strokovnjaki — vendarle ne 
nezadovoljni! — sodelovali 
tvorneje pri izvajanju refor
me, saj so nam ob skromnih 
sredstvih v glavnem le-ti 
ostali in je zato potrebno nji
hovo večje angažiranje, seye- 
da če bomo uspeli zajeziti 
njihov odliv.

—an—an

motorji. Smo pač specializi
rana- tovarna. Glede razširitve 
dosedanje prodaje pa sem ve- 
iik optimist. Sodim, da batno 
v prihodnjem obdobju posel 
še -precej razširili.

VPRAŠANJE:
Kako ste zadovoljni s kva

liteto naših izdelkov? Proiam 
za realno oceno.

ODGOVOR:
V naših laboratorijih smo 

kontrolirali kondenzatorje. 
Strokovnjaki so ugotovili do
bro kvaliteto, ki popolnoma 
ustreza našim zahtevam. Gle
de elektromotorjev testi za 
sedaj še niso končani, tako, 
da vam za sedaj še ne morem 
posredovati natančne ocene, 
vendar pritožb niti reklama
cij ni bilo. Upam, da bo pri 
tem ostalo tudi v prihodnje,

VPRAŠANJE:
Težko si je v tem bežnem 

sprehodu po naši tovarni 
ustvariti neko sodbo o teh
nološko. urejeni proizvodnji. 
Kakšen vtis ste dobili pri 
ogledu naše proizvodnje v 
Kranju?

ODGOVOR:
Zelo sem impresioniran nad 

tem kar sem videi v to varni 
v Kranju. Ne. vidim kakega 
bistvenega razločka med pro
izvodnjo v tovarnah na. Šved
skem in pri vas.. Ugotavljam, 
da ja  tako. kot. pri nas. tudi 
tu zaposlenih veliko žensk.

In še zadaje, bolj zasebno 
vprašanje.:

Ali ste bili že, kdaj v Jugo- 
.slaviji in posebej, v Sloveniji 
in kako vam je  všeč naša. po
krajina?

V Jugoslaviji sem bil že 
pred zadnjo, vojno. Sicer dva
krat in vedno kot turist. Ze
lo,- mi j.e. všeč Dubrovnik, kot 
pravzaprav vsakemu Švedu,, 
ki ga je.kdaj. videl. Tudi Slo
venija je izredno lepa pokra
jina in  rad bom prišel sem
kaj, če bom le utegnil.

Marjan Kralj

Stari radijski 
sprejemniki za 

nove?
Zagrebški dnevnik »Večer- 

nji list« je 31, avgusta objavil 
kratko, notice, v kateri po
sreduje nekatere- .vesti -iz za
grebške veleblagovnice. »NA
MA«. Za nas, je  zlasti zani
miva vest, ki pravi:

Tovarna Iskra iz, Kranja 
zamenjuje stare radijske- 
sprejemnike katere koli 
znamke, slabe in dobre, ne
uporabne in kompletne- — za 
nove sprejemnike, pri čemer 
daje 29% popust. Pri naku
pu- novih radijskih sprejem
nikov daje nadaljnjih 19 % 
popusta, če jih kupec kupi na 
tuja plačilna sredstva. Stare, 
sprejemnike za- nove zame
njujejo vse poslovalnice pod
jetja »NA-MA«.

Zanima nds, kako je s to 
rečjo, zato upamo, da nam 
bo prodaja blaga za široko 
potrošnjo na PSO posredova
la kako pojasnilo s tem v 
zvezi.

(Nadaljevanje s 3. strani) 
rani-. Še večje- osebne dohod
ke bi dosegli takrat, če bi z 
obstoječim številom zaposle
nih uspeli več izdelati.

Ko govorimo o osebnih 
dohodkih, je treba poudariti, 
da se povprečni OD v kranj
ski' občini gibljejo med 839 in 
849 N din, v »Elektromehani- 
ki« pa so od 49 do 59 N din 
nižji. Ražkorafc z republiškim 
povprečjem pa je še za 29 N 
din nižji. Naš cilj je, da se 
temu. povprečju približamo. 
Ce trdimo, da so naši OD 
nizki, se moramo istočasno, 
vprašati, ali smo storili vse, 
kar zmoremo, da bi bili naši 
OD večji? ... To je namreč 
tisti predpogoj, ki nam bo 
omogočil doseči tudi za oseb
ne dohodke postavljeni cilj.. 
Razmerja v delitvi dohodka 
pa morajo biti taka, da bo
mo sami krili vse obveznosti 
za odplačilo najetih, posojil.

Združena ocena za gospo
darsko gibanje v tovarni v 
letu 1967 jo zadovoljiva, kar 
pa ne moremo trditi za li
kvidnost. Včasih so večje ter. 
jatve od kupcev pogoj za 
večjo prodajo. Vprašanja 
kreditiranja kupcev postaja
jo vse bolj aktualna Zahteva 
se nova kvaliteta poslovanja 
tovarne tako- v notranjem in 
zunanjem poslovnem krogu. 
V tem okviru pa- moramo lo
čiti, kvaliteto poslovnih odno
sov- in kvaliteto naše proiz
vodnje- in proizvodov. V in
ternem poslovnem krogu bo 
treba povečevati prizadevanja 
kako. širiti in poceniti proiz
vodnjo, ter povečati obrača
nje obratnih sredstev.

Vzpodbuden, j,a nov prijem 
nabave za iskanja, najugod
nejših ponudnikov, kljub ter 
mu pa še vedno prihaja do 
novih negibljivih zalog.. Ta 
sredstva, so za. redno obrato
vanje zamrznjena, včasih pa 
celo. razvrednotena, kar vpli
va na poslovni rezultat oz. na 
dohodek. Enak učinek- imajo 
tudi odpisi oz. razvrednotenje 
neuporabnih zalog nedokon
čane proizvodnje in gotovih 
izdelkov. Nekaj od tega bo 
vodno ostalo, vendar se v pri
merjavi s sedanjim stanjem 
dajo odpisi- občutno zmanjša
ti. Na nove vire (bančna po
sojila) obratnih sredstev, ra
zen lastnega večanja poslov
nega sklada, ne moremo ra
čunati.

Decentralizacija podjetja v 
letu 1966«, j,e nadaljeval pred
sednik sindikata »je na 
kranjsko tovarno ugodno 
vplivala tako z gledišča sa
mostojnega razpolaganja z 
obratnimi sredstvi, kakor tudi 
vodenja in ’ upravljanja oz. 
samostojnega- vodenja poslov
ne politike. Naše mišljenje 
je, da . so strokovne službe 
še vedno preobširne, funkcij
sko slabo učinkovite in zato 
premalo koristne. Stroški v 
prihodnjem letu bi. se morali 
zmanjšati, prihranjena sred
stva pa je treba vložiti v ko
ristne tržne analize in gospo
darske raziskave pogojev in 
učinkovitosti tekočega in bo
dočega poslovanja-, budist v 
zunanjem ali notranjem po

slovnem krogu. S tem pa š t 
ni rečena končna misel o kva
liteti procesov spepaTizacij« 
in integracije v naši praksi.1

Gospodarska in družbena 
reforma ja  z vso. resnostjo 
poudarila vlogo, M jo ima 
naš samoupravni sistem, 2 
njim pa neposredno vsi naši 
delovni ljudje. Pri tem ne 
smemo pozabiti, da je tudi 
ta sistem podvržen vsem za
konitostim razvoja. Reforma 
je sprožila tudi pomisleke o 
.vrednosti samoupravljanja. 
Posamezniki in grupe so po
stali vneti kritiki samouprav
ljanja, njhova stališča pa so 
nezaupanje v  samoupravlja
nje. Vse to vnaša nepotrebno 
zameglenost. Sindikat mora 
na to reagirati, saj taka mne
nja vnašajo zgrešeno- oprede
ljevanje ideoloških odnosov 
v proizvodnjo. Se toliko bolj 
pa je, potrebno zavračanje 
takih, mnenj, če se za njimi 
skrivajo hotenja po ponovni 
.centralizaciji materialnih in 
drugih pravic, ki so bile pre
nesene na proizvajalca. Poja
vila so se namreč stališča, da 
samoupravljanje zavira, bolj
še gospodarjenje, da onemo
goča proizvodno disciplino; 
da zanika avtoriteto posamez_ 
n-ika v proizvodnem procesu 
in  da je zaradi tega tudi ne
mogoče opredeliti odgovor
nost posameznika. Ce bi bilo 
vse to res,, potem je oblast 
posameznika im izbranih sku
pin neizogibna.

Sindikat je letos ponovno 
in odločno sprožil vprašanje 
osebnih dohodkov. Opozoril 
je, predvsem na prevelike 
stroške, ki se z. večjo skrb
nostjo marsikje dajo občutno 
znižati Razprave so pokazale 
da ima sedanji sistem .delitve 
OD določene pomanjkljivosti. 
Na konkretnih primerih smo 
nakazali, kje so slabosti.. Sa
moupravni organi so naše 
predloge sprejeli ih pozitivno 
ocenili. Prav je, da omenim, 
da v nekaterih primerih niz
ki zaslužki ne nastajajo po 
krivdi delavcev, pač pa nosijo 
odgovornost’ tisti, ki skrbijo 
za razdeljevanje dela. V ve
čini primerov nizkih dohod
kov pa je bilo ugotovlj-enoj 
da so to mlajši delavci, ki si 
sami. ne prizadevajo za „boljši 
zaslužek. Tem delavcem smo 
pojasnili, da smo v primerih 
krivic vedno pripravljeni po
magati, ne bomo pa zagovar
jali njih-ov interes, lenobnost, 
in slabo delo.

Vprašanju družbenega stan
darda zaposlenih smo posve
tili dokaj časa. Izoblikovalo 
se je vrsto koristnih predlo
gov, predvsem o prehrani, 
ki smo jih posredovali samo
upravnim organom: bili so 
skoraj v celoti sprejeti. Na 
našo pobudo je bil za reše
vanje stanovanjske proble
matike izdelan nov zadevni 
pravilnik, ki podrobno ureja 
možnosti za pridobitev stano
vanja ali posojila za indivi
dualno gradnjo. Ena od na
slednjih nalog pa bo usmer
jena v čim hitrejše reševanje 
problema otroškega varstva*, 
kajti to, kar imamo, zajema 
le manjši del varstva potreb-' 
nih otrok.« ABC



Izvlečki iz sklepov 
samoupravnih organov

Posnetek kaže precizne fotokamere za izdelavo transistor- 
sldii mask

Obisk v oddelku...

SKLEPI 9. SEJE UO
(19. 19. 1967)
•  Upravni odbor združe

nega podjetja sprejema na 
znanje ukrepe generalnega 
direktorja ZP, katere je pod- 
vzel za rešitev problematike 
Tovarne radijskih sprejemni
kov Sežana, ter na podlagi 
tega sprejel skl :p, da se na 
predlog predsednika
UO ZP in generalnega direk
torja ZP prva točka dnevne
ga reda — obravnavanje 
problematike Tovarne radij
skih sprejemnikov Sežana — 
kjer je bil tudi podan pred
log za začasno upravo v tej 
tovarni, umakne z dnevnega 
reda.

Generalni direktor ZP mo
ra o situaciji v tej tovarni 
In nadaljnjih ukrepih infor
mirati DO ZP NAJKASNEJE 
DO 1. 12. 1967.

•  UO ZP sprejema infor
macijo o poteku izgradnje 
orodjarne in ugotavlja, da 
Izgradnja poteka po predvi
denem planu in da je možno 
formalno registrirati tovarno 
v Izgradnji, vendar pa je tre
ba točneje podati vire za po
kritje zagonskih stroškov 
in izgube za prva leta po
slovanja. Za način pridobit
ve sredstev za pokrivanje za
gonskih stroškov in izgube za 
prva leta poslovanja je za
dolženo finančno-računovod- 
sko področje, in sicer mora 
poročati na seji DS ZP, ko 
se bo obravnavala problema
tika orodjarne.

1. ) stružnice za končno 
struženje rotorjev, katere ce
na znaša 80.558.— N din, s 
pogoji nabave: 4 letni kredit 
brez avansa z 8 % obrestmi, 
prvo odplačilo prične aprila 
1968, ob prevzemu stroja je 
treba zagotoviti dinarska 
sredstva za plačilo carine.

2. ) peči za nltriranje. Po
pravilo sedanje 'peči bi zna
šalo 7.000.— N din, medtem 
ko bi nabava nove peči zna
šala cca 13.000.— N din. .

3. ) peči za sušenje navitij 
tuljav VTE. Vrednost peči je 
cca 20.080.— N din.

Sredstva za nabavo ome
njene investicijske opreme se 
bodo črpala iz poslovnega 
sklada oz. amortizacije.

@ Delavski svet odobrava 
sklenitev licenčne pogodbe za 
proizvodnjo magnetnih vži
galnikov s keramičnimi mag
neti s firme BOSCH. Za pod
pis pogodbe delavski svet po
oblašča direktorja Antona 
Seljaka.

© Delavski svet predlaga 
delavskemu svetu Združene
ga podjetja, da izda soglasje 
k sklenitvi pogodbe o licenč
nem sodelovanju s firmo 
BOSCH na področju magnet
nih vžigalnikov s keramični
mi magnetu

© Delavski svet organizaci 
je Tovarne avtoelektričnih iz
delkov ISKRA r— Kranj, No
va Gorica, se strinja, da kot 
Han »Poslovno tehničnega 
sodelovanja« — ČIS, pristopi 
v »Interesno zajednico proiz-

vodjača vozila Zastava«.
@ Delavski svet Tovarne 

avtoelektričnih izdelkov — 
ISKRA KRANJ — Nova Go
rica, pooblašča direktorja 
Antona Seljaka, da podpiše 
generalni sporazum, oz. da 
za podpis generalnega spora
zuma pooblasti sekretarja 
CIS.

@ Delavski svet sprejme 
zahtevo tov. direktorja za 
razrešitev. Direktor je dolžan 
ostati na svojem delovnem 
mestu do imenovanja nove
ga direktorja in to največ 6 
mesecev po tem, ko je podal 
zahtevo za razrešitev.

@ Splošni sektor se zadol
žuje, da nemudoma obvesti 
in zaprosi delavski svet ZP 
ter skupščino občine Nova 
Gorica, da v razpisno komi
sijo za imenovanje novega 
direktorja imenujeta po dva 
člana.

® V skladu z 2. odstav
kom 77. člena Statuta tovar
ne, delavski svet tovarne 
imenuje v razpisno komisijo 
tov. Borisa Pavlina in tov. 
Humberta Slejka.

@ Za prvi sklic komisije 
je zadolžen član komisije 
tov. Boris Pavlin.

® Komisija je dolžna opra
viti razpis in svoje delo 
opraviti v skladu z določili
Zakona o volitvah DS. Po
opravljenem razpisu j je ko
misija dolžna predložiti kan
didata delavskemu svetu naj
kasneje v roku 90 dni od
dneva sprejetja sklepa.

(Nadaljevanje s 5. strani) 
vojnih nalog mu v najbolj
šem primeru lahko prinese 
okrog 80 milijonov,, medtem 
ko so bo moral celotni kolek
tiv oddelka krepko lotiti pro
izvodnih nalog posameznih 
naročnikov, saj glede na spe
cialne zahteve in izvedbo im 
.majhne serije njihovih izdel
kov zbrati tolikšen dohodek, 
da hi se eddeelk lahko nemo
teno vzdrževal in napredoval 
■prav gotovo ni lahka naloga, 
zlasti pa ne ob tem, da se 
mora skrbno izogibati proiz
vodnji, s katero bi lahko po
segel v obstoječi, oz. pred Vi
dami proizvodni program7 to
varne polprevodnikov.j >■

Torej — led smo prebili dat 
našim bralcem predstavili 
prvega izmed številnih oddel
kov našega Zavoda za avto
matizacijo. Vemo, da vsega 
nismo povedala, ker nas ome
juje tudi prostor v listaj 
kljub temu pa smo vsaj bež
no spoznali marljivo in pri
zadevno. skupino strokovnja
kov, ki imajo velike pobude,- 
želje in namene, pa žal pre
cej premajhne materialne 
možnosti, da bi pokazali vse 
svoje, znanje in sposobnosti. 
Želimo jim v* bodoče manj 
resnih težav in še veliko na
daljnjih uspehov v korist 
vseh, ki jim s svojim delom 
.pomagajo. -J. C,-

Kažejo se prve možnosti za izvoz
SKLEPI 6. ZASEDANJA DS
(20. 10. 1967)
@ Delavski svet je potrdil 

predlog upravnega odbora, 
da se za delegata v Skupšči
no gospodarske zbornice SR 
Slovenije, imenuje tov. Lud
vika Jelinčiča.

Splošni sektor naj pripravi 
tozadevni material.

® DS je potrdil predlog 
upravnega odbora za izvedbo 
obveznega cepljenja prod 
influenci za vse člane kolek
tiva ter kritje stroškov cep
ljenja v višini 4,20 N din na 
osebo. "

Hkrati tudi potrjuje pred
log upravnega odbora, da 
vsak Slan, 'ki se cepljenja po 
svoji krivdi ne udeleži, dobi 
SQ'% nadomestilo OD za čas 
morebitnega bolovanja zara
di influence.

@ Delavski svet potrjuje 
predlog upravnega odbora, 
da se prevzame od Tovarne 
usmernikov Novo mesto, 
opremo v višini kredita, ki 
pa je Tovarna usmernikov 
dobila 'od 'Tovarne avtoelčk- 
tričnih izdelkov Nova Gorica, 
za kritje izgube v letu 1964, 
v skupnem znesku 161,300:000 
N din in po specializaciji,

® Delavski svet je potrdil 
predlog upravnega odbora za 
nabavo naslednje investicij
ske opreme:

(Nadaljevanje s 4. strani)
Uspeh delovnega kolektiva, 

čigar izvozni plan za letošnje 
leto je znašal vrednost blizu
800.000 novih dinarjev, je v 
tem, da je prav pred nedav
nim uspelo plasirati prve ko
ličine njihovih izdelkov na 
tuje tržišče in sicer na Kubo. 
Upati je, da se bo dejavnost 
izvoza okrepila in razširila na 
nekatera druga področja, kar 
bi obratu nedvomno veliko 
pomenilo in koristilo pri na
daljnjem premagovanju ob
stoječih ovir in težav.

Pri tem bo seveda treba 
razen temeljite obdelave tr
žišča doseči še dvoje in sicer 
stremeti za čim nižjimi pro
izvodnimi stroški, z drugimi 
besedami doseči večje serije, 
kajti sedanje, sorazmerno 
majhne serije ob tolikšnem 
proizvodnem asortimanu res 
ne dovoljujejo znižanih stro
škov. Treba bo doseči takšno 
lastno ceno, da se bo obrat 
z njo konkurenčno lahko še 
bolj uveljavil na tujem trži
šču, pri tem pa seveda zago
tovil ustrezen dohodek.

Čeprav sprva razgovor z 
vodjo obrata, tov- Antonom 
Lovkom kar ni hotel steči, 
sem le še malce »potečoaril« 
in izvedel, toliko, da je .lahko 
■nastal tale zapis. Poskusil 
sem s težavami in, moram 
priznata, ne brez uspeha. 
Vsaj zdaj se je sobesedniko

va redkobesednost nekoliko 
razblinila.

»Težav . mana ne .manjka, 
kot jih ne manjka drugim 
obratom in tovarnam. Celo 
toliko jih je, da ne vem 
prav, kje začeti!«, jermeni! 
tov. Lovko in zlagoma začel 
naštevati, kje vse jih »čevelj 
žuli«.

Medtem ko je  v proizvod
nji malih avtomobilskih žar
nic problem potrebne ©pre
me nekako rešen, manjka še 
nekaj pomembne opreme za 
proizvodnjo večjih žarnic. Ce 
hi to opremo imeli, bi lahko 
znižali lastno ceno teh vrst 
izdelkov, s tem pa si zagoto
vili tudi večje možnosti za 
njihov izvoz.

»Pa kaj «pate, da vam bo 
v bližini prihodnosti uspelo 
dobiti te manjkajoče napra
ve oz. opremo?«

»Prav malo, vsaj dokler se 
sredstva iz ostanka dohodka 
našega obrata prelivajo dru
gam, v druge obrate, ki se jih 
bojda še bolj potrebni.-« Eri 
tem je menda mislil na obra
ta  v Šentjerneju in »Feriti« 
na Stegnah.

Delno smo že omeni® te
žave z materialom in zakas
nelimi poravnavami računov. 
Tudi ta  bi bilo treba marsi
kaj ukreniti im zagotoviti 
rednejšo dobavo potrebnega 
materiala im tako -onemogo
čiti zastoje v proizvodnji. In 
ne samo, da so bile tu in

tam težave z deviznimi sred
stvi, primanjkovalo je pogo
stokrat tudi dinarskih, .sred
stev in.posledica tega so bi
le dokaj neredne dobave ma
teriala. Tu si je vodstvo 
obrata pomagalo na razne 
načine, tudi z izposojanjem 
materiala pri podjetjih IPR 
in »Tesla«, ali pa so ga pri 
njih tudi: kupoval, razumlji
vo po višjih cenah, kar je 
bilo še vedno manj boleče, 
kot zastoji v proizvodnji.

Zdaj so v obratu »Žarnice« 
prešli na lastno izdelavo 
podnožij za žarnice. Za neka
tere tipe žarnic so zmoglji
vosti že kar zadovoljive, za 
nekatere pa je seveda še po
treben uvoz. Jasno je, da si 
bodo prizadevali doseči do
mačo izdelavo čim prej tudi 
pri teh. Računajo, da jim bo 
to . uspelo približno v enem 
letu. S tem bodo odpadle 
potrebe po uvozu, hkrati pa 
tudi marsikatera težava. Tu
di osnovne lončke dobivajo 
iz domačih virov — iz orod
jarne "na Linhartovi cesti, le 
za nekatere izmed njih pa 
so še navezani na druge s ko
operante.

Ce bi torej lahko za manj
kajočo opremo uporabili 
v letošnjem in prihodnjem 
letu sredstva iz ostanka do
hodka, bi lahko žeTetoszačeli 
z izdelavo manjkajočih nd- 
prav in bi bili že bliže dne
vu, ko bi imeli popolnejše po

goje za kvalitetno in ceneno 
proizvodnjo, tako pa se žal 
morajo zaenkrat podrediti 
nujnostim .za sanacijo dru- 
•gib obratov v tovarni.

Ker je v obratu »Žarnice« 
marljiv im prizadeven delov
ni kolektiv, jim moramo od 
vsega srca želeti; da bi se 
čim prej dokopali do prepo
trebne dodatne opreme in si 
tako z izboljšanimi delovni
mi pogoji zagotoviti lepšo 
pnhodnjost v okviru tovarne 
elementov za elektroniko.

— Co

ZAHVALA
Ob tragični izgubi mojega 

brata
JOŽETA PICMANA 

se iskreno zahvaljujem so
delavcem »linije žičnih oblik 
obrata ATN« In šolskega 
centra za izraze sožalja, cvet
je in spremstvo na njegovi 
zadnji poti.

Lojze in Franc Pičman

I S K R A  — glasilo delovne
ga kolektiva Iskra industrijo 
za elektromehamiko teleko
munikacije elektroniko in 
avtomatiko — Urejuje uredni
ški odbor — Glavni urednik; 
Pavel Gantar — odgovorni 
urednik: Igor Slavec — izha
ja tedensko — Rokopisov na 
vračamo — Tisk in klišeji: 
»CP Gorenjski tisk« Kranj
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v našo prodajalno manjvred
nega blaga na Masarykovi 
cesti v Ljubljani. Po »formal
nostih«, ki so sicer bile brž 
opravljene,.J sem moral malce 
počakati; da sta poslovodja 
in prodajalka zadovoljila že
lje petih ali šestih mladih 
kupcev. Potem šele sta uspela 
»postreči« meni z odgovori na 
vprašanja, ki sem jima jih 
postavil.

Letos naj bi ta naša proda
jalna po planu imela 250.000 
novih dinarjev prometa, a kot 
kaže, bo svojo obveznost iz
polnila že malone dva mese
ca prej — torej že v začetku 
prihodnjega meseca.. To se 
pravi, da še mesečni iztržek 
za prodano manjvredno blago 
giblje tam okrog 25.000 na
mesto 20.000 novih dinarjev.

Videti je torej, da je zani
manje za blago te Vrste med 
zlasti mladimi kupci — ama
terji precejšnje, prav tako pa 
ugotavljata poslovodja, Vik
tor Sevšek in prodajalka 
Marjetka Petrič, da imajo 
kupci zaupanje; saj jima za 
vsak prodani kos vesta pove
dati vše o njegovih slabostih 
in pomanjkljivostih.

- Na vprašanje, česa imata v 
prodajalni največ na zalogi, 
oz. kako jo naše tovarne Zala
gajo, sem izvedel, da je v 
tem pogledu najbolje s strani 
tovarne na Pržanu, z gramo
fonskimi deli in gramofoni, z 
radijskimi aparati. in njiho
vimi sestavnimi deli iz Seža
ne, pa z žičnimi upori in 
diodami iz Horjula, medtem 
ko so v zadnjem času prispe
le tudi razne pošiljke iz 
kranjske tovarne, pa iz to
varne elektronskih naprav in 
iz Trbovelj. Tako kot tovar
na elementov za elektroniko, 
tudi večina drugih, svoje 
manjvredno blago prodajajo 
same.

In prav pri tem je imel po
slovodja pomisleke in to

upravičene. Glede cene nam
reč. Nešteto je primerov, ko 
kupec trdi da za enak izde
lek s pomanjkljivostmi v to
varni sami plača manj, kot 
pa zanj zahtevajo v proda
jalni na Masarykovi cesti, 
kot bi hoteli, da bi le-ta ne 
imela prodajnega uspeha in 
bi jo zavoljo tega bilo slej ko 
prej treba likvidirati. Potreb
no bi bilo v tem pogledu več
je razumevanje tovarn in tudi 
doslednost pri prodaji manj
vrednega blaga.

Upal sem, da vsaj ta naša 
prodajalna, čeprav je le 
»mini« prodajalna, nima po
sebnih težav ih problemov, pa 
sem se uštel. »Povprašana« 
sta jih kar naglo naštela ne
kaj, začenši že pri samem 
lokalu. Le-ta je zares boren 
ih kaj malo' ustreza namenu. 
Predvsem je premajhen in 
brez ustreznega skladišča, 
tako da je prodajno blago 
razloženo vsepovsod. Drugače 
pač ne gre, ko je v enem sa
mem prostoru trgovina, pa 
skladišče in pisarna poslo
vodje.

Ob vsem tem človek resno 
podvomi v učinkovitost naših 
sanitarnih organov, kajti v 
lokalu hi vode, sanitarije pa 
so šele v drugem nadstropju 
nad prodajalno, Provizorična 
stena deli prodajalno od 
manjšega prostora, kjer je 
voda, hkrati pa bi bilo v 
njem možno urediti vsaj za
silno skladišče in tako v pro
dajalni napraviti malce po
trebnega reda in večjega živ
ljenjskega prostorá. Le-to bi 
med drugim koristilo tudi sa
mi prodaji, ker bi bilo to bla
go lahko tako razstavljeno, 
da bi kupca opozorilo nase. 
Spet pomanjkljivo razumeva
nje s.strani bazenskega skla
dišča PSO na Masarykovi 
cesti.

Tudi v samem poslovanju 
ne gre brez težav. Po poslov
niku naj bd smela prodajalna

manjvrednega blaga po šestih 
mesecih blago vrniti v tovar
ne, če ga v tem času .ni mo
gla prodati. To z blagom, ki 
ga zdaj pošiljajo tovarne v 
prodajalno teče v redu; pro
blematične' pa so ' prejšnje, | 
stare zaloge v višini 70.000 
novih dinarjev, ki ne gredo 
v prodajo, vendarle pa pro
dajalno bremenijo.

Težave pa so tudi v sode
lovanju s servisom. Blago, ki 
prihaja odtod (ni ga menda 
malo) bi namreč moralo biti 
opremljeno z natančnim za
pisnikom o njegovih slabo
stih in pomanjkljivostih, ker 
morata prodajalca kupcu po
vedati vse o tem. Prav tako 
je tudi's sestavnimi deli. Tu 
ne bi škodilo, ko bi jih v ser-' 
visu shranjevali in prekla
dali malce bolj nežno, ne pa 
da pogostokrat prihajajo po- 

' šiljke takšnih elementov, ki 
so to ime zaslužili precej 
prej, preden so prišli v pro
dajalno v obliki kupov de
jansko .nerabnih materialov, 
za katere je skoraj ali pa pov
sem nemogoče najti kupca. 
V takih primerih je prodaja 

'še tem težja, ker servis sta
nja, v kakršnem je 'blago, ne 
upošteva in terja normalno 
Ceno.. Tako pa res iie gre in 
je nujno treba' stvari posve
titi več pozornosti.'

Tako smo v skopem zapisu 
spoznali uspehe'in težave na
še prodajalne manjvrednega 
materiala v Ljubljani. Za ko
nec še to, da sva se s poslo
vodjo Viktorjem Sevškom 
dogovorila, da bomo vsak 
mesec, v času, ko pridejo 
največje pošiljke iz tovarn, v 
glasilu »Iskra« objavljali se
znam blaga, ki ga ima proda
jalna na razpolago. To bo ko
ristilo prodajalni, prav tako 
pa tudi- interesentom, tudi ti
stim izven Ljubljane, saj 
bodo tako bolje informirani 
s tem, kaj v prodajalni lahko 
najdejo. C

čeprhv s precejšnjo in' ne
ljubo. zamudo, dveh. mesecev, 
je delovni kolektiv v Apar.a-: 
tih' na Savski cesti v  Ljubija- , 
ni dosegel pomembno proiz
vodno zmago;. — z novega 
traku za bimetalne releje je 
do tovarhišlke odpreme prišla
20. septembra prva redna ko
ličina releja RB4, ki, izpol
njuje vrzel med dosedanjima 
tipoma, " ki sta že dalj časa ■ 
v redni proizvodnji — to je 
med manjšim RB2 in večjim 
RB6.

Ta delovni uspeh, tako tež
ko pričakovan že od selitve 
traku Za proizvodnjo RB2 v 
enoto v. Dobrem polju, je šel 
mimo nas skromno in eno
stavno, saj nervoza y vseh 
oddelkih, tako pri tehnologih, 
planerjih, vodstvu tovarne, 
še najbolj pa v montaži ni 
prav nič popustila. Dobro se 
pač zavedamo, da je do do
končne usvojitve vseh tipov 
in vseh tokovnih območij 
potrebno še dokaj trdega 
dela in precej umskega: Kr 
organizacijskega napora.

Ta uspeh jo toliko pcmemb. 
ncjši prav zanje, saj smo pri. 
tehi. releju na žalost zopet. 
morali ugotoviti, da z razvoj
nega gledišča ni bil zadostno 
rešen in da -smo morali in da 
bomo še morali v njegovem 
dokončnem usvajanju reše
vati marsikatero razvojno na
logo v neposredni proizvod
nji, posebno v montaži. Res 
je v zadnjem času sodelo
vanje posebno pri tem izdel
ku med razvojem, tehnologi 
in proizvodn jo vskla j eno in 
da so razvojniki v polni meri 
angažirani pri- sodelovanju v 
montaži. Vendar tako dolgi 
zamudi botruje precej dru
gačno stanje, ki je bilo prav 
pri razvijanju . tega . releja 
klasičen primer, kako ne mo
remo- in hé: smemo več raz
vijati v bodoče; posebno ne

'takšne elemente, ki zahtevajd 
meritve večjih količin, in 
mnogo zaporednih tipskih 
preizkusov, na osnovi katerih 
šele lahko izdelek postavimo 
vredno proizvodnjo na traku, 
pa še tedaj bo v izboru gra
diva, proizvodnih in montaž
nih postopkih in pri umer
janju in kontroli nenormalno 
število sprememb in poprav
kov.

Zato naj bo ta uspeh obe
nem tudi opomin ter podule 
pri nadáljnjem razvijanju in 
usvajanju enakih in podobnih 
izdelkov. Pri tem bi pouda
rili: predvsem naslednje:

— Razvoj' mora/izdelati za
dostno količino- prototipov ter 
praktično preizkusiti tudi vsa 
predvidena območja, če je 
relé predviden za več nape
tosti, ' tokovnih vrednosti alt 
drugih električnih lastnosti.
, 5— Tehnološka in poizkusna 
serija morajo plansko • dati 
zadostno količino izdelkov, da 
lahko neposredno v tovarni 
praktično preizkusimo, vskla-. 
dimo in . uredimo tudi meril
ne in kontrolne, postopke, saj 
je to pri teh. izdelkih.bistveni 
del Utečenega proizvodnega' 
procesal

-— Vse spremljajoče službe 
morajo tudi na daljše plansko 
obdobje / plansko - vskladiti 
svoje napore in dati realne 
ocene, kdaj bo možna redna, 
ne pa samo poizkusna proiz
vodnja. Pri tem bomo morali 
obiti kakršenkoli optimizem. 
Nujno bo, da postavimo toč
ne plansko roke usvajanja s 
polno odgovornostjo, na kar 
pa v službah ..izven planske
ga oddelka. preradi pozablja
mo, s tem pa, povzročamo ne
ugodne: situacije posebno v 
odnosih prodaje do kupca, 
kjer je dobavni rok že postal 
eden od neizprosnih pogojev 
solidnega in »reformiran “«a« 
trgovanja. L.

reventiva rentabilna?
V nekem našem obratu so 

bile vse leto v oddellcu meta- 
lizacije kožna obolenja na 
dnevnem redu. Pojavljali so 
se ekcemi, vnetja kože, raz
poke, neznosno srbenje itd., 
nezadovoljni so bili delavci 
uprava in tovarniški ječeči 
zdravnik. Bolniški stalež je 
rasel, stroški so se večali,

. premestitve so bile na dnev- : 
' nem redu, pravega izhoda ni 
bilo videti. Tako je bilo v le
tu 1965 — 7 bolnikov s kož
nimi boleznimi in 80 bolni
ških dni,. v letu 1966 že 10 
bolnikov s 103 dnevi in do 
marca 1967 trije s 17 dnevi. 
S prvim aprilom pa je- obole
nje prenehalo in popolnoma 

' izginilo,' tako da obrat ne be
leži zaradi tega hiti enega; iz
gubljenega; dneva več.

' Kaj se je zgodilo?
Porast ; kožnih obolenj v 

tem 'oddelku je s pomočjo 
'krajevne zdravstvene službe 
opazila tudi naša obratna 
ambulanta'. Več kot jasen je' 
bil vzrok tem težavam in si

cer vzrokov v kromovi kisli
ni, s katero so bile delavke 
med svojim delom v Stalnem 
stiku. Jasna nam je bila tudi 
zaščita — gumijaste rokavice! 
Ravno pri tem pa so se za 
čele težave.

Že itak nejevoljne delavke 
so nošnjo rokavic odklanja
le, odklanjali so jih tudi 
vodje oddelkov in niti upra
vami imela dovolj volje, da 
bi delavke v to primorala. 
Vse naše prošnje in napori 
so - bili zastonj. Delavke so 
namreč z nejevoljo nosile 
gumijaste rokavice onesna
žene, neumite, različnih pre
velikih in tudi premajhnih 
številk; dalje rokavice, ki so 
bile pretrgane- preluknjane 
iti še pri tem dokazovale, da 
•rokavic ne morejo nositi ker 
jih ovirajo pri delu, ker. se 
roke pod njimi pote itd., 
skratka — izgovorov je bilo 
cel kup in slabe volje še. več. 
Tudi sukriene rokavice niso 
zalegle, saj so še bolj ovira
le drobno delo. Vrh vsega pa

je bilo še pogostejše in huj
še pojavljanje ekcemov — 
kljub nošnji rokavic. Nam 
je bilo. sicer jasno, da so te
mu vzrok nepravilne rokavi
ce, ki so umazane, preluk- 
njene in prepotene. Ugotov
ljeno je bilo, da ekcemi 
kljub rokavicam rastejo in 
da torej rokavice ne poma
gajo, če že celo ne škodu
jejo. Bili smo obsojani in iz- 
gledalo je; da je tu  konec 
prizadevanj.

V nesreči pa tudi najdeš 
zrno sreče in če ga izkori
stiš pravi čas, ti lahko obil
no obrodi. Na to zrno nas 
je pripeljala druga težavna 
okoliščina dela v metaliza- 
ciji.

Pri svojem delu morajo 
delavke tega oddelka pričvr
stiti majhne vijake tako, da 
gledajo vzporedno z mizo. 
Ker imajo za to delo na raz
polago mize običajnih veli
kosti, so morale za to stori
tev počepniti. Pri opazovanju 
njihovega dela, smo pričeli

šteti počepe in ni bilo tež
ko ugotoviti, da narede v 
osmih urah okrog ,700 poče
pov. Pri periodičnih pregle
dih so nam na izrecna vpra-; 
sanja delavke tudi zagotav
ljale, da jih ob koncu »šihta« 
močno bole noge in tudi 
pogostnost krčov v mečih 
smo opazili. Nasvetovali smo 
torej upravi, naj dvigne mi
ze do višine jamen, da bi de
lavke to delo lahko oprav
ljale brez počepov. Po ob
ljubah, izgovorih in razprav
ljanjih |  smo končno prišli 
do prepričanja, da tudi iz te 
moke ne bo kruha. Lotili-smo 
se dela sami. Obljubili smo 
delavkam, da, jim delo olaj
šamo sami v roku štirinaj
stih dni, v kolikor nam ob
ljubijo, da bodo redno nosile. 
gumijaste rokavice, pri delu 
in to pod našim nadzorstvom 
in z našimi navodili.

S krajevnim mizarskim 
podjetjem smo z izdelavo po
sebnih podložnikom za mize, 
problem uredili v slabem ted
nu; delavke so bile več kot 
zadovoljne. Pričele so nositi 
rokavice, ki pa jih je medi
cinska sestra delila posebej

vsako jutro in to sveže in 
umite, cele in napudrane. Po 
šihtu so jih delavke oddajale 
sestri v čiščenje,; rokavic je 
bilo dovolj in vseh številk, 
tako, da so: jih delavke lah
ko -menjavale tudi med ših- 
tom. Ta režim je pričel ve
ljati 1. aprila 1967, s tem pa 
je bilo konec vseh ekcemov 
in kožnih vnetij na tem od
delku.

In kakšen je zaključek? 
Zadovoljni so delavci, zado
voljna je uprava, finančni 
efekt pa je prihranjenih mi
lijon starih dinarjev letno. 
Efekt dela je večji, produk
tivnost boljša in večja, mo
žen je tudi dvig norme.

In ob koncu vprašanje: Za
kaj vam to pišem? Uprava je 
namreč prišla na idejo, da bi 
z zvišanjem honorarja nagra
dila ‘krajevno zdravstvena 
službo za znižanje bolniške
ga staleža —'kar je očividno 
dosegla naša obratna služba 
— za preventivo v obratu pa 
interes pojema. Ali po vsem 
tem res ni več potrebna pre
ventiva po obratih?

Dr. Ante Jenčič
Obratna ambulanta Pržan


